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Porlik a szikla – Potápi Árpád Jánosra emlékezünk 

2024. október 30. – Veczán Zoltán – Mandiner 

Mindössze ötvenhét esztendősen hagyott itt minket, családját, két gyermekét, unokáját és az 

egész nemzetet – fájdalmas veszteség ez mindannyiunknak. Veczán Zoltán nekrológja. Nem 

bukovinai székely származású, hanem bukovinai székely! – szokása volt kijavítani, ha valaki 

eltévesztette. Ezt azóta többektől hallottam, nem csak én tapasztaltam, amikor először 

ülhettem le beszélgetni államtitkár úrral az Akadémia tőszomszédságában lévő impozáns 

épület egyik irodájában – ennek is már csaknem hét esztendeje. De ez az egy mondat is sokat 

elmond Potápi Árpád Jánosról, akit bonyhádi születésűként is elszakíthatatlan szálak fűztek 

ősei szülőföldjéhez. Sors tépázta közösség volt az övé. Szöktek a Habsburg-sorozások elől még 

Mária Terézia alatt Moldvába, majd átköltöztek Bukovinába, innen 1941-ben telepítették haza 

őket – többé-kevésbé önként – a Délvidékre, ami aztán Vajdasággá lett, s nekik megint 

menekülniük kellett. Így kerültek a Völgységbe, Bonyhád környékére, és leltek végül otthonra 

a sváb vidék szelíd lankái között. (…) Sugárzott róla az élet szeretete; a lovaglás a szenvedélye 

volt, olyan méltósággal vezette a somlyói lovas zarándokok seregét, mint egy született 

huszárkapitány. Magas lóról mégsem beszélt soha, nem a hatalmat, hanem a hivatalt, a 

szolgálatot látta az államtitkári megbízatásban – jobban is állt neki, jobban is szerette a 

szabadidőruhát és a népviseletet, mint az öltönyt. Számtalan embertől hallani-olvasni: 

tudták, érezték, hogy közülük való, olyasvalaki, akire lehet számítani, akihez lehet közvetlenül 

fordulni, akár nehézség akadt, akár csak egy jó gondolat. És neki is volt mindenkihez egy jó 

szava, egy kedves tréfája. 

 

Áder János: a bocsánatkérés és a megbocsátás nem a gyengeség, hanem az erő 

jele 

2024. október 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Mandiner, PannonRTV, Magyarszo.rs, 

Vajma.info 

A bocsánatkérés és a megbocsátás nem a gyengeség jele, hanem az erőé, a szerbeknek és 

magyaroknak pedig nagy szükségük van az erőjükre és egymásra - hangsúlyozta Áder János 

korábbi köztársasági elnök szerdán Szabadkán, miután átvette a Pásztor István-díjat. 2013-ra 

emlékezve, amikor Tomislav Nikolic akkori szerb elnökkel közösen hajtott fejet Csúrogon a 

második világháború ártatlan szerb és magyar áldozatai előtt, Áder János rámutatott: "a 

túlélőknek és a veszteségeiknek, a halottaknak és az emlékezőknek tartoztunk sokáig", 

tartoztak azoknak az ártatlanoknak, akiket a nemzeteikre hivatkozva mészároltak halomra, 

tartoztak az el nem ismert bűnökkel, a ki nem mondott igazságokkal, "a szerbek igazával és a 

magyarok igazával". "A felszabadító szavak pedig egyszerűek voltak: fájt, sajnálom, bocsánatot 

kérek, megbocsátok, köszönöm" - részletezte. Áder János emlékeztetett arra, hogy 2013 nyarán 

Csúrogon Tomislav Nikolic akkori szerb elnökkel közösen hajtott fejet a második világháború 

ártatlan szerb és magyar áldozatai előtt. "Megkövettük a történtek traumáit hordozó 
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nemzedékeket. Nevén neveztük a bűnt, de örökre kitöröltük szótárainkból a kollektív bűnösség 

fogalmát. Kiléptünk a megbélyegzés, a méricskélés, az indulat, a megtorlás, a bosszúvágy 

ördögi köréből. Meghaladtuk régi önmagunkat" - hangsúlyozta. Tomislav Nikolic volt szerb 

köztársasági elnök a díj átvételekor azt hangsúlyozta, hogy Áder Jánossal közösen vezették el a 

szerbeket és a magyarokat a történelmi megbékélésig, ezért pedig mindkettejüket bírálták, de 

aki a magasabb cél érdekében nem képes elviselni a kritikát, az nem méltó a megbízatására. 

      
Kelemen Hunor: december elsején meg kell mutatni, hogy erős közösség 

vagyunk 
2024. október 30. – MTI, Demokrata 

Az erdélyi magyarságnak december elsején meg kell mutatnia, hogy erős közösség, mivel a 

romániai parlamenti és államfőválasztás a közösség jövőjéről is szól – jelentette ki Kelemen 

Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) államfőjelöltje szerdán 

Csíkszeredában. Az RMDSZ Székelyföldi kampányhajrá című rendezvényén a szövetségi elnök 

a romániai parlamenti és államfőválasztáson való részvételre és az RMDSZ jelöltjeinek 

támogatására kérte az erdélyi magyar közösség tagjait. A csíkszeredai kortesrendezvényen a 

szövetség Hargita, Kovászna, Maros, Brassó, Szeben és Bákó megyei parlamenti jelöltjei voltak 

jelen. Kelemen Hunor beszédében hangsúlyozta: Romániában az RMDSZ az egyetlen politikai 

szervezet, mely nemcsak ígéri, de dolgozik is az erdélyi magyar közösségért, és ehhez szüksége 

van a közösség erejére. Kérte a közösség tagjait, hogy szavazzanak az RMDSZ-re, mert ezzel a 

magyarok hangját erősítik, erejét növelik, megmutatják, hogy ezt nem lehet megkerülni 

Romániában. 

 

Háromszéki elöljárók: az erdélyi magyar jövőt veszélyezteti a romániai 

közigazgatási átszervezésre vonatkozó törvénytervezet 

2024. október 30. – MTI, hirado.hu, Vasárnap.hu, Mandiner, Maszol.ro, Székelyhon.ro 

Az erdélyi magyar jövőt veszélyezteti a romániai közigazgatási átszervezésre vonatkozó 

legújabb törvénytervezet – hangsúlyozta Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármester és 

Tamás Sándor Kovászna megyei tanácselnök szerdán Sepsiszentgyörgyön sajtótájékoztatón. A 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) háromszéki politikusai az ellenzéki 

Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) törvénytervezete kapcsán leszögezték: 

Romániában minden, a jelenlegi alkotmány alapján készülő közigazgatási átszervezés 

veszélyes, mivel nem a szubszidiaritás elvére épül. Antal Árpád rámutatott: az erdélyi 

magyaroknak körülbelül kétharmada él olyan településen, amelyet magyar elöljáró vezet, és a 

tervezet szerint olyan települések veszítenék el városi rangjukat, mint Kézdivásárhely, 

Nagykároly vagy Nagyszalonta. „Ha mi ezt elveszítjük, akkor utána elveszítjük az 

intézményrendszerünket” – fogalmazott. 
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Mi lesz Kézdivásárhellyel, Nagyszalontával? Nagyon megijedt az RMDSZ az USR 

közigazgatási tervezetétől  
2024. október 30. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Az erdélyi magyar jövőt veszélyezteti a romániai közigazgatási átszervezésre vonatkozó 

legújabb törvénytervezet – hangsúlyozta Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármester és 

Tamás Sándor Kovászna megyei tanácselnök szerdán Sepsiszentgyörgyön sajtótájékoztatón. 

Az RMDSZ háromszéki politikusai az ellenzéki Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) 

törvénytervezete kapcsán leszögezték: Romániában minden, a jelenlegi alkotmány alapján 

készülő közigazgatási átszervezés veszélyes, mivel nem a szubszidiaritás elvére épül. Antal 

Árpád emlékeztetett: minden ilyen kezdeményezés pártpolitikai célokat szolgált, és nem a 

polgárok érdekeit, európai példákat tartott szem előtt, ezért ezek „ostoba, veszélyes 

kezdeményezések”.  

 

Csíkszeredában Bors Béla és Sógor Enikő maradt az alpolgármester 
2024. október 30. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Nem történt változás Csíkszeredában az alpolgármesterek személyét illetően. A megyeszékhely 

önkormányzati testülete szerdán megtartott rendkívüli ülésén titkos szavazással 

újraválasztotta Bors Bélát és Sógor Enikőt a tisztségre. A testület régi és új tagjait köszöntötte 

Tánczos Barna szenátor, aki hangsúlyozta, a közösségeinkért a jót meg kell tenni, a 

lehetőségekkel élni, a talentumokat pedig kamatoztatni kell. „Nem véletlenszerű, hogy az 

alkotmányra és a Bibliára esküszünk, mert Isten és ember alkotta törvények előtt kell 

elszámolni azokkal a talentumokkal, amiket a közösség nekünk adott, a lehetőséget 

maximálisan kell kamatoztatni. Meg kell tenni mindent, amit lehet, még akkor is, ha nem 

tudunk megtenni mindent, amit kell” – fogalmazott a szenátor, felelevenítve Bethlen Gábor 

erdélyi fejedelem örökérvényű gondolatait. 

 

Megvannak a legfontosabb, megoldásra váró feladatok Gyergyószentmiklóson  
2024. október 30. – szekelyhon.ro 

Most leginkább a sürgős problémák megoldása, „tűzoltás” a fő feladat a gyergyószentmiklósi 

városházán. De már körvonalazódnak azok az irányvonalak, amelyek a következő években 

meghatározó módon átalakíthatják a város arculatát, hangulatát. A gyergyószentmiklósi 

polgármesteri hivatalban tapasztalható személyzethiány megoldása szempontjából jelentős 

előrelépés, hogy új főépítésze van a városnak és újra hivatalba lépett Len Emil Balázs 

alpolgármester is – ismertette szerdai sajtótájékoztatóján Nagy Zoltán polgármester. Nagy 

Zoltán arra is kitért, hogy sok mindent úgy kell most megoldani, hogy egyelőre nincs meg rá a 

pénz. Nagyon sok problémával szembesült az elmúlt időszakban, de ezekről még nem kívánt 

beszélni. Azonban amint mindent sikerül összesíteni, részletes és számszerűsített tájékoztatást 

ad majd arról, milyen állapotban is van most a város adminisztrációja, pénzügyi helyzete. El 

fogom mondani, hogy hol tartunk most, azaz honnan indulunk. Azonban nem panaszkodni 

akarok, hanem a megoldásokat is megmutatni” – jelentette ki Nagy Zoltán polgármester.  
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A józan ész győzelmét hirdette meg az RMDSZ csíkszeredai kampányindítóján 
2024. október 30. – maszol.ro 

Csíkszeredában tartják kampányindítójukat az RMDSZ székelyföldi és Szeben megyei 

szervezetei. Az Erőss Zsolt Arénában szerdán szervezett eseményen felszólaló politikusok 

megfogalmazták, hogy milyen kihívások mentén készül a Szövetség az idei parlamenti 

választásokra és az államelnökválasztásra. A politikusok szinte kivétel nélkül a régiósítás, az 

önkormányzatiság felszámolása ellen, illetve az RMDSZ legutóbbi kormányzati tevékenysége 

során elért eredmények, elkezdett projektek folytatása mellett szólaltak fel. A kampánynyitón 

Korodi Attila, Csíkszereda polgármestere házigazdaként köszöntötte a jelenlévőket a 

csíksomlyói Szűz Anya lábánál, a 400 éves Mikó-vár, a Csíkszeredai Sportklub, Fodor Sándor, 

Nagy István, Nagy Imre otthonában. Mint mondta, Hargita megye székhelyén évente 42 

kulturális rendezvényt, 25 sporteseményt szervez a városháza, illetve 20 további rendezvény 

létrejöttét támogatja rendszeresen. A polgármester felsorolásával arra utalt, hogy a Mentsétek 

meg Romániát Szövetség (USR) múlt héten a parlamentben benyújtott régiósításra vonatkozó 

törvénytervezete mindezt megszűntetné az önkormányzatiság felszámolásával. „Nem 

hagyhatjuk, hogy olyanok döntsenek a magyarok sorsáról, akiknek a felsorolt nevek, helyek 

nem jelentenek semmit” – fogalmazott az elöljáró. 

 

Antal Árpád: a háromszéki román közösség megmutathatja, nem kér 

megélhetési provokátorokból 
2024. október 30. – maszol.ro 

„Örülök annak, hogy Mihai Tîrnoveanu indul Kovászna megyei független jelöltként a 

parlamenti választáson, mert biztos, hogy leszerepel, és az itt élő román emberek részéről 

világos üzenetet kap, hogy nem kérnek máshonnan érkező megélhetési provokátorokból”, 

fogalmazott Antal Árpád. Sepsiszentgyörgyi polgármestere emlékeztetett, hogy évtizedek óta 

megjelennek Háromszéken olyan román emberek, akik azt állítják, hogy az itt élő román 

közösséget képviselik, de nem vesznek részt a választásokon, így nem lehet látni a 

támogatottságukat. Hozzátette: Mihai Tîrnoveanu független jelöltként való indulásának pozitív 

oldala, hogy biztosan leszerepel, győzni fog a józan ész, ez világos üzenet lesz a román közösség 

részéről, hogy nincs szükség megélhetési provokátorokra, akik nem az embereket képviselik, 

hanem egy láthatatlan rendszer látható arcai. 

 

Dés László is fellép a zenére és emlékezetre összpontosító Kolozsvári Zsidó 

Napokon  
2024. október 30. – MTI, Krónika 

A holokauszt 80. évfordulójára emlékeznek az immár 9. alkalommal szervezendő, főként a 

zenét előtérbe helyező Kolozsvári Zsidó Napokon, amelynek programpontjaiban az izraeli 

helyzettel való együttérzés is megjelenik. Deák Andrea, a november 2. és 5. között tartandó 

rendezvénysorozat főszervezője a Krónikának elmondta, a programkínálatban többek közt Dés 

László-koncert és Karácsony Benő-emlékséta is szerepel. A rendezvénysorozat ünnepélyes 

megnyitóját november 2-án, szombaton este 7 órakor tartják a Horea (Nagy utcai) 
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zsinagógában, ahol Ornescu Dorel Emil, a Kolozsvári Zsidó Hitközség elnöke, Oláh Emese, 

Kolozsvár alpolgármestere és Grezsa Csaba, Magyarország kolozsvári főkonzulja köszönti a 

résztvevőket. A Kolozsvár Társaság, a Magyarországi Zsidó Hitközségek Szövetsége 

(Mazsihisz) és a Határtalan Kultúra program által szervezett kulturális rendezvénysorozat 

számos tartalmas, változatos eseményt kínál a közönségnek.  

 

Újabb, a Székelyföldet is érintő autópálya-szakaszra írtak ki licitet  
2024. október 30. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Kiírta szerdán a közbeszerzési eljárást a közúti infrastruktúráért felelős társaság (CNAIR) az 

A8-as autópálya Gyergyóditró és a Neamţ megyei Grinţieş közötti szakaszának megtervezésére 

és kivitelezésére. Sorin Grindeanu közlekedésügyi miniszter Facebook-bejegyzése szerint a 38 

kilométer hosszú sztrádaszakasz megtervezésére és kivitelezésére december 19-ig várják az 

ajánlatokat, a szerződés becsült értéke 6,4 milliárd lej. A versenytárgyalás nyertesének 14 

hónap áll majd a rendelkezésére a tervezésre és 40 hónap a kivitelezésre. A miniszter közlése 

szerint a sztrádaszakasz teljes hosszának 57 százalékát – mintegy 21 kilométert – alagutak és 

viaduktok teszik majd ki. A CNAIR Facebook-oldalán közölt adatok szerint 19 alagút, valamint 

63 híd és viadukt épül ezen a szakaszon.  

         
A lakosság 7,5%-a bízik a Magyar Szövetség frissen megválasztott elnökében 
2024. október 30. – Ma7.sk, Új Szó 

Peter Pellegrini köztársasági elnök a legmegbízhatóbb politikus, a lakosság 51 százaléka bízik 

benne. Második helyen Michal Šimečka, a Progresívne Slovensko elnöke végzett, akiben a 

megkérdezettek 39,9 százaléka bízik, 51,7 százalék viszont nem. Harmadik Milan Majerský, a 

szintén ellenzéki KDH elnöke, akiben 38,4 százalék bízik, 45,2% nem bízik. A Magyar 

Szövetség szeptember 28-án megválasztott, új elnökében a megkérdezettek 7,5 százaléka bízik, 

míg 35,3 százalékuk mondta, hogy nem bízik benne. A közvélemény-kutatást október 8-17. 

között végezték, 1000 fő megkérdezésével. 

 

Csicskáztatja a Kultminor a magyar pályázókat, vagy csak szigorúan ellenőriz? – 

a támogatások kifizetése idén is késik 
2024. október 30. – Új Szó 

Idén is késik a támogatások kifizetésével a Kisebbségi Kulturális Alap, a magyar pályázóknak 

még 1,2 millió eurót ki kellene fizetnie. Az alap a késést kapacitáshiánnyal és a pályázók 

“lassúságával” indokolja. A pályázók szemszögéből viszont az alap csicskáztatja őket, a 

feleslegesen szigorú ellenőrzésekkel ellehetetleníti a kulturális szervezetek munkáját és egyben 

lassítja a kifizetést. Közben már kiírták az első felhívást 2025-re. A Kisebbségi Kulturális Alap 

a magyar kulturális szervezeteknek fenntartott 4,7 millió euró 80 százalékát, mintegy 3,53 

millió eurót utalt át a pályázóknak. A fennmaradó 1,2 milliót a következő két hónapban kellene 

kifizetnie – és a pályázónak elköltenie –, az év végéig ki nem fizetett és fel nem használt 
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támogatás már „elveszik”. Az idén ki nem fizetett összeget hozzácsapják a jövő éves támogatás 

összegéhez, ami egyben azt is jelenti, hogy a magyar pályázók által fel nem használt összeg 

közel felét a többi kisebbség kapja meg. 

 

Harmincéves a Rovás 
2024. október 30. – Ma7.sk 

Az idén ünnepli megalakulásának harmincadik évfordulóját a kassai Rovás egyesület. A 

jubileum alkalmából háromnaposra bővítették fesztiváljukat, amelynek programjai nemcsak 

az Erzsébet utcai MaJel Rovás Központban zajlottak, hanem a helyi magyar óvodákban és 

iskolákban is. Czimbalmosné Molnár Éva, korábbi magyar nagykövet és főkonzul, a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság Felvidéki Főosztályának volt vezetője megemlékezett Potápi 

Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkárról, életéről és munkásságáról, kiemelve, 

milyen szoros barátságot ápolt a Rovással. Mint mondta, élete egyik meghatározó korszaka a 

Felvidékhez kötődik, és három csodálatos évet töltött Kassán. A Rovás kapcsán rámutatott, az 

egyesület mindig a jövőben gondolkodik. 

 

Folytatja fejlesztéseit a Herbidus társulás 
2024. október 30. – Ma7.sk 

Folytatja a lovassporthoz köthető fejlesztéseit a gömöri Herbidus Polgári Társulás, amely 

sikeresen pályázott a Kárpát-medencei Lovas programban, s az így megvásárolt kistraktornak 

nagy hasznát veszi. A Herbidus Polgári Társulás 2018 óta támogatja a gyermekek és fiatalok 

lovassporttal kapcsolatos tevékenységeit - az egykori Gömör-Kishont vármegye határmenti 

területein - a lóval való első találkozástól a versenyeken való részvételig. A Magyar Kormány 

támogatásának, ezen belül is a Bethlen Gábor Alap által biztosított támogatási összegnek 

köszönhetően, a társulás egy multifunkcionális kistraktort és annak tartozékait szerezhette be, 

ezzel bővítve eszköztárát. Mint Rákay Anna, a társulás elnöke fogalmazott mindezen eszközök 

megvásárlása a továbbiakban megkönnyíti a lovak körüli teendőket és a területrendezést, 

különösen az idei áradások okozta károk helyreállítását is. 

     
Pásztor Bálint: Áder János és Tomislav Nikolic nélkül nem lett volna magyar-szerb 

megbékélés 
2024. október 30. – MTI, hirado.hu 

Áder János korábbi magyar köztársasági elnök és Tomislav Nikolic volt szerb államfő nélkül 

nem lett volna magyar-szerb megbékélés, éppen ezért nincs náluk megfelelőbb személy arra, 

hogy az első évben a Pásztor István-díjat elnyerje - hangsúlyozta Pásztor Bálint, a Vajdasági 

Magyar Szövetség elnöke szerdán Szabadkán a Pásztor István-díj átadóján. A Pásztor István-

díjjal a róla elnevezett alapítvány azon személyek munkásságát ismeri el, akik építik és 

fejlesztik a magyar-szerb kapcsolatokat a Szerbiában élő magyar közösség, a Magyarországon 

élő szerb közösség és a két ország minden polgára javára. 
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Pásztor Ábel: a Pásztor István Alapítvány egyik célja a szerb-magyar kapcsolatok 

továbbépítése 
2024. október 30. – MTI, Magyar Hírlap 

A Pásztor István Alapítvány célja egyebek között a vajdasági magyar közösség összetartásának 

erősítése, a közösség megtartása, segítése és a szerb-magyar kapcsolatok továbbépítése - 

jelentette ki Pásztor Ábel, az alapítvány igazgatóbizottságának elnöke, a Vajdasági Magyar 

Szövetség tavaly elhunyt elnökének fia köszöntőjében szerdán Szabadkán a Pásztor István-díj 

átadóján. Szerették volna, ha Pásztor István neve a mindennapok része maradna, szerették 

volna gondozni szellemi hagyatékát és emlékét, ezért hozták létre a róla elnevezett alapítványt 

- tette hozzá. A Pásztor István-díjjal a róla elnevezett alapítvány azon személyek munkásságát 

ismeri el, akik munkásságukkal építik és fejlesztik a magyar-szerb kapcsolatokat a Szerbiában 

élő magyar közösség, a Magyarországon élő szerb közösség és a két ország minden polgára 

javára. A díjat első alkalommal Áder János korábbi magyar, illetve Tomislav Nikolic volt szerb 

köztársasági elnök vehette át. 

 

Továbbviszik életművét 
2024. október 30. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Pásztor István halála első évfordulója alkalmából leleplezték a Noszai Művelődési Házon a 

Pásztor István-emléktáblát. Az emlékezés és kegyelet jegyében megszervezett rendezvény a 

Himnusz eléneklésével kezdődött, majd ezt követően az alkalmi műsorban a Petőfi Sándor 

Általános Iskola diákjai léptek fel. Az egybegyűltekhez szólt dr. Pásztor Bálint, Pásztor István 

fia és a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke. Pásztor Istvánt nemcsak a családja gyászolja, 

hanem az egész vajdasági magyar közösség, azok, akiknek a vezetője volt, azok, akiknek az 

elnöke volt, azok, akik olyan eredményeket köszönhetnek neki, amelyek, mint ahogyan Pásztor 

István fogalmazott, „nem voltak beleírva a mi életünk forgatókönyvébe”, hangsúlyozta Pásztor 

Bálint. A VMSZ elnökének szavai szerint mindannyiuknak feladata továbbvinni Pásztor István 

életművét. Rámutatott, éppen ezért örvendetes, hogy két nappal ezelőtt Csúrogon sikerült 

megismételni a 2013-as közös szerb–magyar államelnöki főhajtást a második világháború 

ártatlan szerb és magyar áldozatai előtt. 

 

Pásztor Istvánra emlékeztek a szabadkai Szent Teréz Székesegyházban 
2024. október 30. – PannonRTV 

Ökumenikus istentiszteletet tartottak a VMSZ néhai elnöke halálának egyéves évfordulóján. 

Pásztor Istvánra, a Vajdasági Magyar Szövetség néhai elnökére emlékeztek Szabadkán, a Szent 

Teréz Székesegyházban, halálának első évfordulója alkalmából. Az ökumenikus istentiszteleten 

mások mellett részt vett Fazekas Ferenc szabadkai megyéspüspök, Dolinszky Gábor 

evangélikus püspökhelyettes, valamint Harangozó László szerbiai református püspök. 

Mindannyian Pásztor István életművét méltatták, illetve a szentírásból idéztek. A VMSZ néhai 

elnöke azt vallotta, hogy a nemzeti kisebbségek jogainak intézményes védelme nélkül nem 

beszélhetünk a jogállamiság megerősítéséről és a demokratikus intézmények 
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megszilárdításáról. Szívügye volt a szülőföldön való megmaradás. Sokat tett azért, hogy az itt 

élők jobb feltételek mellett élhessenek. 

 

A hétköznapi hősök köztünk vannak 
2024. október 30. – Magyarszo.rs 

Szerdán a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet oszlopcsarnokában a Hétköznapi hősök 

elnevezésű Kárpát-medencei szintű kutatóprogram zárórendezvényeként projektbemutatót 

tartottak, amelyen bácskai és bánáti településekről érkező diákcsapatok mutatták be kutatási 

eredményeiket, amelyeket dr. Szőke Anna néprajzkutató és Máriás Endre, napilapunk 

főszerkesztő-helyettese véleményezett. „A Vajdasági Magyar Művelődési Intézet a budapesti 

Emberi Erőforrások Minisztériumának támogatásával 2017 óta minden évben megszervezte 

ezt a projektet, amelynek fő célja az, hogy az általános iskolák felső tagozatait bekapcsolja egy, 

a saját településükön elvégzendő kutatómunkába” – nyilatkozta Kormányos Katona Gyöngyi, 

az intézet igazgatója és hozzáfűzte, hogy a diákok feladata az volt, hogy a saját községükben 

olyan embereket keressenek, akik valamikor, vagy most a napjainkban a saját közösségükön 

belül valami értékeset alkottak, értékeset tudnak felmutatni. Ezért hétköznapi hősök ők, akik 

példaképként szolgálnak a közösségük számára. 

      
Váratlanul Kárpátaljára látogatott Volodimir Zelenszkij 
2024. október 30. – KISZo.net 

Az ukrán elnök Ungváron találkozott a kárpátaljai üzleti élet képviselőivel. Rövid, váratlan 

látogatást tett szerdán a kárpátaljai megyeszékhelyen Volodimir Zelenszkij ukrán elnök. Az 

államfő a Made in Ukraine gazdasági platform keretében a régióban működő vállalatok 

vezetővel találkozott. Zelenszkij a Facebook-oldalán számolt be a találkozóról, azt írt 

bejegyzésében: „A résztvevők között nagy számban voltak jelent a Harkivból, Melitopolból, 

Dnyiproból és Nyikopolból áttelepült vállalkozások képviselői. Nagyon fontos, hogy a 

vállalatok és a munkavállalók Ukrajnában maradjanak, megtartsák munkahelyeiket, és 

segítsék Ukrajnát abban, hogy ebben az időszakban is ellenálló maradjon” – fogalmazott. 

Hozzátette: a kiemelt témák között szerepelt többek között a vállalkozások támogatása, a 

hitelprogramok elindítsa és az energiaellátás kérdése. „Hálás vagyok mindenkinek, aki 

munkájával egész Ukrajnát támogatja!” – írta az ukrán elnök. 

 

Zelenszkij meglátogatta a sérült katonákat Ungváron 
2024. október 30. – Karpat.in.ua 

Volodimir Zelenszkij kárpátaljai látogatása során meglátogatta az ungvári egészségügyi 

intézményekben rehabilitáción áteső sebesült védőket. Ezt az Elnöki Hivatal honlapján 

közölték. Volodimir Zelenszkij elnök Ungváron ellátogatott egy klinikai központba, ahol az 

ukrán védőket rehabilitálják a donyecki, harkivi és kurszki harcokban elszenvedett sérülések 

után. Az elnök elbeszélgetett a katonákkal, és állami kitüntetéseket adott át nekik. „Köszönet 

minden emberünktől, az egész Ukrajnától munkájukért, szolgálatukért, bátorságukért. A 
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bátorságért, ami mindig döntő jelentőségű – mind a csatatéren, mind a politikai döntésekben” 

– mondta az államfő. Az államfő megtekintette a röntgendiagnosztikai és rehabilitációs 

helyiségeket is, amelyek korszerű eszközökkel vannak felszerelve. 

 

Tudásfesztivál az FSZI-ben: Élményalapú tanulás és kalandos felfedezések 
2024. október 30. – karpataljalap.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Felsőfokú Szakképzési Intézete október 29-

én első alkalommal rendezte meg a Tudásfesztivált. A rendezvény célja az volt, hogy játékos és 

interaktív foglalkozásokon keresztül új ismereteket nyújtson a fiataloknak, és bemutassa, 

hogyan alkalmazhatók rövid, figyelemfelkeltő tartalmak az oktatásban. A program egyben 

kísérletként is szolgált, hiszen hasonló eseményeket terveznek a kárpátaljai magyar iskolák 

számára. A fesztivál három útvonalat kínált a diákoknak, mindegyiken természettudományi és 

humán tárgyak különleges foglalkozásaival. A „Túrára fel!” programban a diákok 

túraeszközöket próbálhattak ki, a tornafoglalkozáson egyensúlyozó és labdavezetési 

feladatokkal találkoztak, a technológiaórán pedig egy gyors Canva-tanfolyamon animációk 

készítésével kísérleteztek. 

 

XI. Szalai Borbála szavalóverseny Sárosorosziban 
2024. október 30. – Karpat.in.ua 

A XI. Szalai Borbála szavalóverseny résztvevőivel és a rendezvény iránt érdeklődőkkel telt meg 

a sárosoroszi könyvtár nagyterme. A költő Morzsák című regényes önéletrajza alapján 

összeállított zenés-irodalmi előadással a Sárosoroszi Tehetséggondozó Műhely növendékei 

lepték meg a jelenlévőket. Az immár vándor-szavalóversenyre idén 28 elemi osztályos tanuló 

jelentkezett. Az egybegyűlteket a házigazda, Gáti Gyöngyi, a helyi községi könyvtár vezetője 

köszöntötte. A rendezvény támogatói között idén is ott volt a KárpátHáz civil szervezet, amely 

ajándékcsomagokat készített a szavalóverseny résztvevői számára. A XI. Szalai Borbála 

szavalóverseny a Beregszászi Városi Tanács oktatási és kulturális főosztálya, a KárpátHáz civil 

szervezet és a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. támogatásával valósult meg. 

  
Tornatermet avattak Gyertyánosban 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

Az 1. Számú Lendvai KÁI gyertyánosi fiókiskolájánál a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. és 

Lendva Község közös finanszírozásában korszerű tornaterem épült mintegy 1,6 millió euró 

értékben. A múlt péntektől a csarnok kapui nyitva állnak, várják az iskolásokat, az óvodásokat 

és a mozogni vágyó polgárokat. Lendva Község idei ünnepének központi rendezvényét 

megelőzően péntek délután ünnepélyesen megnyitották a gyertyánosi fiókiskola korszerű új 

tornateremét. Vida Törnár Judit, az 1. Számú Lendvai KÁI igazgatója az avatón elmondta, hogy 

a gyertyánosi testnevelési létesítmény megnyitásával mindenki számára egy álom vált valóra. 

A polgármester köszönetet mondott mindazoknak, akik hozzájárultak a projekt 

megvalósításához – kiemelten Potápi Árpád János magyar nemzetpolitikáért felelős 
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államtitkárnak, aki a múlt héten váratlanul elhunyt. Vida Törnér Judit és Magyar János a 

portréjához virágot és gyászgyertyát helyezett el, az egybegyűltek pedig egyperces néma 

csenddel adóztak emléke előtt. A sportlétesítményt Dolamič Martin – Konrad lendvai plébános 

áldotta meg. 

 

Formabontó néptánc a forradalom jegyében 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

Az 1956-os forradalom és szabadságharcról emlékeztek meg október 23-án a lendvai Színház- 

és hangversenyteremben, ahol az ünnepi beszédeket követően az Urban Verbunk 

magyarországi táncegyüttes mutatta be előadását telt ház előtt. A közönséget dr. Thuróczy 

Zoltán, a ljubljanai Liszt Intézet új igazgatója köszöntötte magyar és szlovén nyelven: „Október 

23-a az a nap, amikor méltón lehetünk büszkék arra, hogy 1956-ban nem csak Magyarország 

népe, de az egész Kárpát-medencei magyarság egyként állt ki a magyar szabadság és 

hazaszeretet mellett. A határon túli magyarság sok helyen vállalt szolidaritást, tartott 

megemlékezést a levert szabadságharc áldozataiért is. Ez az összetartozás az, ami ma minket 

összehozott, valamint a közös szenvedélyünk a magyar kultúra iránt.” Ezt követően Orban 

Dušan, az MMÖNK elnöke mondott ünnepi beszédet, melynek megkezdése előtt a szónok 

javaslatára egy perc néma csenddel emlékeztek a nemrég elhunyt Potápi Árpád János 

nemzetpolitikai államtitkárra. Az elnök a rövid történelmi visszatekintőt követően a 

következőket mondta: „Mára a magyar nemzet szabad és erős nemzetté vált. Ez nagyban 

köszönhető annak, hogy több éve keresztény elveket valló demokratikus kormánya van az 

országnak, amely kiemelt helyre helyezi a magyar családokat és azok érdekeit. A határon túlról 

is köszönettel tartozunk minden támogatásért, amely a muravidéki magyarság megmaradását 

szolgálja.” 

 

Magyar állami kitüntetés Stane Baluhnak és Silvester Gaberščeknek 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

A Ljubljanai Magyar Nagykövetség október 24-én az 1956-os forradalom és szabadságharc 

évfordulója alkalmából nemzeti ünnepi fogadást tartott a Festivalna Dvoranában a szlovéniai 

politikai, gazdasági és kulturális élet vezető személyiségei, a diplomáciai kar, a muravidéki 

magyarság és a rábavidéki szlovénok képviselőinek részvételével. A rendezvényen Dávid Andor 

Ferenc nagykövet mondott ünnepi beszédet, majd ünnepélyes keretek között átadta Sulyok 

Tamás köztársasági elnök kitüntetéseit. A Magyar Érdemrend Lovagkeresztje kitüntetést 

vehette át a muravidéki magyarság szervezeteinek fejlődése terén kifejtett munkásságáért 

Stane Baluh, aki a szlovén Nemzeti Kisebbségekért Felelős Kormányhivatalnak volt hosszú 

évekig az igazgatója, a hivatal személyes adatok védelméért felelős biztosa, valamint Silvester 

Gaberšček etnológus, örökségvédelmi szakember az Isonzó völgyében lévő magyar katonai 

emlékek ápolásában végzett erőfeszítéseiért. 
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https://nepujsag.net/kultura/16978-formabont%C3%B3-n%C3%A9pt%C3%A1nc-a-forradalom-jegy%C3%A9ben.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16973-magyar-%C3%A1llami-kit%C3%BCntet%C3%A9s-stane-baluhnak-%C3%A9s-silvester-gaber%C5%A1%C4%8Deknek.html
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Deák-emléknap Zsitkócban: kis falu, óriási államférfi 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

A Zsitkóci Gyöngyvirág Művelődési Egyesület szervezésében október 26-án emlékeztek meg a 

Haza Bölcséről, Deák Ferencről a helyi faluotthonban. A hagyományos rendezvényen ezúttal 

Klujber László, a söjtöri Deák Ferenc Általános Iskola tanára szólt a Deák családról. Az 

emlékműsort hegedűszó nyitotta meg, majd a szép számban megjelent közönséget Kardinar 

Marjan, Dobronak Község polgármestere, valamint Varga Edit, a községi magyar 

önkormányzat elnöke köszöntötte. A kulturális műsorban színpadra lépett a helyi gyermekek 

néptánccsoportja is. A Haza Bölcséről Klujber László tanár osztott meg információkat. Az 

esemény a Deák-emléktábla koszorúzásával zárult. 

 

A község napja a közösség ünnepe 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

Magyar János, Lendva Község polgármestere a község 28. ünnepén kiemelte a most futó 

beruházási ciklus fontosságát, melyek minden helyi közösségben jelentős mértékben javítják 

az életminőséget, a legfiatalabb generációk számára is. Az október 25-ei központi községi 

eseményen számos kitüntetést adtak át. A díszpolgári címet a város szülöttje, Ivanuša Drago 

színházi és filmzeneszerző kapta meg. Lendva Község ünnepe alkalmából a Színház– és 

hangversenyteremben megrendezett ünnepségen több hazai és külföldi vendég jelent meg. Az 

egybegyűlteket a szlovén és a magyar himnusz elhangzását követően Magyar János, Lendva 

Község polgármestere köszöntötte. 

 

Kétnyelvű igazolvány csak a kétnyelvű területen 
2024. október 29. – Nepujsag.net 

Nagyjából négy év után az olasz és a magyar nemzetiségi képviselők, Felice Žiža és Horváth 

Ferenc által újra terítékre került a kétnyelvű, szlovén–olasz, illetve szlovén–magyar személyi 

igazolványok kiadásának lehetősége a kétnyelvű területeken kívül. A Belügyminisztérium 

ezúttal is elutasította a kezdeményezést, úgy látják, a kétnyelvű okmányok kiadása területhez, 

vagyis a kétnyelvű területekhez között. A két nemzetiségi képviselő, az olasz Felice Žiža és a 

magyar Horváth Ferenc levelet intézett Boštjan Poklukar belügyminiszterhez, amelyben újra 

indítványozzák, hogy a személyi igazolványról szóló törvény úgy módosuljon, hogy a kétnyelvű 

területről származó, de más szlovéniai területeken állandó vagy ideiglenes lakcímet bejelentő 

személyeknek kétnyelvű, szlovén–olasz, illetve szlovén–magyar személyi igazolványt lehessen 

kiadni. 
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https://nepujsag.net/muravidek/16977-de%C3%A1k-eml%C3%A9knap-zsitk%C3%B3cban-kis-falu,-%C3%B3ri%C3%A1si-%C3%A1llamf%C3%A9rfi.html
https://nepujsag.net/muravidek/16976-a-k%C3%B6zs%C3%A9g-napja-a-k%C3%B6z%C3%B6ss%C3%A9g-%C3%BCnnepe.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16971-k%C3%A9tnyelv%C5%B1-igazolv%C3%A1ny-csak-a-k%C3%A9tnyelv%C5%B1-ter%C3%BCleten.html
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. október 30. – Kossuth Rádió 

 

Sepsiszentgyörgy városának polgármestere, Antal Árpád ötödik mandátumát kezdte meg az 

elmúlt héten. Mint mondja, ez nemcsak megtisztelő feladat, hanem nagy felelősség is a 

városvezetőnek. Miközben folytatódnak a megkezdett beruházások, a polgármesteri 

munkaközösség újabb, kiemelt célokat tűzött ki maga elé. 

 

A muzslyai Emmausz Fiúkollégium adott otthont, immár hatodik alkalommal a Katolikus 

Karitász Orvosmisszójának. A Budapestről érkezett orvosok jótékonysági munkájának 

eredményeként ingyenes szűrővizsgálatokon vehettek részt a muzslyaiak és környékbeliek, 

amiért nagyon hálásak voltak. 

 

Beregszászban átadták a Beregszászi Keresztény Értelmiségiek Szövetsége által 2017-ben 

alapított Linner-díjat, amelyet az 1887-ben Beregszászban született Linner Bertalan 

sebészorvosról neveztek el. A város neves szülötte az I. világháború idején harctéri sebészként 

szolgált az orosz és az olasz frontokon, ahol nem tett különbséget a saját, illetve az ellenséges 

sebesültek között. Neki minden élet egyformán értékes volt. A világháborút követően visszatért 

Kárpátaljára annak ellenére, hogy több neves budapesti kórház is hívta őt. A doktor 60 éves 

sebészi tevékenysége alatt több mint 46 ezer műtétet végzett.  A róla elnevezett díjat egy 

orvosnak és egy ápolónak ítélik oda.  

 

Bolyai János és Székely László új világa címmel nyílt emlékszoba a temesvári Szórvány 

Alapítvány kezdeményezésére hétfőn a Magyar Házban, a városban a XIX., illetve a XX. 

században kimagaslót alkotott személyiségek bemutatására. Korábban már létezett egy Bolyai 

János munkásságát idéző szoba, Székely Lászlót, a város arculatát meghatározó építészt pedig 

egy időszaki kiállítás mutatta be. Az értékek megismertetése céljából most állandó kiállítás 

nyílt a Magyar Ház földszintjén. 

 

70 éve született, de már 34 éve nincs közöttünk Sziveri János délvidéki költő. Mégis úgy tűnik, 

az idő múlásával egyre jelentősebbé válik a félbetört életmű. Újabb és újabb generációk fedezik 

fel maguknak a Sziveri-verseket, sőt színházi előadások is születnek a költeményei alapján. 

Ezekről a darabokról tartott előadást a Határtalan Magyar Irodalom Konferencián, 

Badacsonytomajon Sujics Lukács Lilla szabadkai kritikus. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Először szervezte meg a Kórusok Éjszakáját Kolozsváron a Visszhang Kórus. A belváros tereit 

kilenc kórus éneke töltötte be. A rendezvény célja volt megmutatni az együtt éneklés örömét 

olyan embereknek is, akik egyébként nem járnak kórusba és koncertekre sem. A szervező, 

Visszhang Kórus karnagyát, Molnár Botondot kérdezte munkatársunk. 


